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 آمادگی برای صادرات صنایع بومی 
پدافند غیرعامل 

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور در دیدار با وزیر امور 
خارجه با بیان اینکه مهار تهدیدات نوین نیازمند دفاع جمعی 
و هم افزاست، برای صادرات صنایع بومی پدافند غیرعامل به 
کشورهای دوست، اعلام آمادگی کرد. در دیدار سردار جلالی 
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با امیر عبدا...یان وزیر 
امور خارجه، موضوعات مختلف همکاری ها در زمینه پدافند 
غیرعامل از جمله توسعه روابط کشورمان با سایر کشورهای دنیا، 
پیگیری های حقوقی و سیاسی از سوی وزارت خارجه در محافل 
بین المللی، ایجاد بسترهای لازم جهت مراودات و گفت وگوهای 
علمی-  پدافندی مورد گفت وگو و تبادل نظر قرار گرفت. سردار 
جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با ابراز امیدواری 
نسبت به افزایش همکاری های سازمان پدافند غیرعامل کشور با 
وزارت امور خارجه در دولت جدید، مهم ترین هدف سازمان را رصد 
و مهار تهدیدات و کاهش مخاطرات و آسیب پذیری کشور در برابر 
تهدیدات خارجی اعلام و به شکل گیری تهدیدات نوین در فضای 
بین المللی اشاره و بر لزوم انجام اقدامات متناسب حقوقی و سیاسی 
در این فضای جدید اشاره کرد. وی در ادامه با تاکید بر این موضوع 
که امروز دشمنان ما عملیات علیه زیرساخت های حیاتی کشور را 
در دستور کار خود قرار داده اند، بر لزوم دفاع جمعی و هم افزا در 
برابر تهدیدات تاکید کرد. رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور در 
ادامه با تاکید بر توانایی های کشورمان در حوزه پدافند غیرعامل از 
جمله دارا بودن بیش از ٢۵٠ کالای راهبردی، نسبت به همکاری با 

سایر کشورهای دوست اعلام آمادگی کرد.

دریچـــه

فـــرارو
علی بیگدلی: 

 دیپلماسی نرم تری برای 
توافق در پیش گرفته ایم 

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در ارزیابی 
روند مذاکرات وین برای احیای برجام و در 
خصوص تاثیر این مذاکرات با واسطه گری 
تروئیکای اروپایی و روسیه و چین در روند 
کند مذاکرات و عدم دستیابی به تفاهم تاکنون 
اظهار داشت: قطعا موثر است و من پیش از این 
خود نیز مطرح کرده بودم که ایران و آمریکا 
باید به طور مستقیم با یکدیگر وارد مذاکره 
شوند؛ چراکه این آمریکا است که باید تصمیم 
نهایی را بگیرد کما اینکه در زمان توافق ٢٠۱۵ 
هم آقایان ظریف و کری در مذاکره مستقیم 
توانستند به توافق دست پیدا کنند. در حال 
حاضر ۳ کشور اروپایی و روسیه و چین در 
مذاکرات وین نقش واسطه گری میان تهران و 
واشنگتن دارند. علی بیگدلی گفت: با این حال 
یک نکته تاریک در این میان وجود دارد و آن 
این است که دولت جدید و تیم مذاکره کننده 
آن به دلیل اینکه بیش از اندازه درگیر در 
کانون های قدرت جناح راست هستند ممکن 
است موقعیت را از دست بدهند و به همین 
دلیل تیم مذاکره کننده ما بیش از آنکه دلواپس 
و بی قرار مذاکرات وین باشد، پاسخگوی 
کانون های قدرت در داخل کشور است و همین 
امر نیز سبب شده که حصول توافق به تاخیر 
بیفتد. عدم مذاکره مستقیم عامل مهمی است 
اما عامل قطعی دلبستگی تیم مذاکره کننده ما 
به کانون های پرقدرت داخلی است. البته به نظر 
می رسد ایران این بار تصمیم دارد مذاکرات را 
به سرانجام برساند چرا که ما از سه جهت فضای 
بین المللی، منطقه ای و داخلی تحت فشار 
هستیم. وی افزود: شرایط بسیار ناگواری در 
فضای اقتصادی ما حاکم است؛ هر روز با تنگی 
معیشت مردم و نارضایتی هایی مواجه هستیم 
که تداوم این شرایط برای نظام مفید نخواهد 
بود و با صحبتی که آقای امیرعبدا...یان، وزیر 
امور خارجه داشتند که ما به دنبال آزادسازی 
فروش نفت هستیم این گونه به نظر می رسد که 
ایران انتظاراتش را برای حصول توافق کاهش 
داده و ما هم بارها در مصاحبه هایمان بر این 
موضوع تاکید داشتیم که ایران باید انتظاراتش 
را واقع بینانه کند و شاهد بودیم که آقای 
انریکه مورا، معاون مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا هم پس از نشست روز گذشته 
کمیسیون مشترک برجام از روند مذاکرات 
رضایت داشتند. این تحلیل گر روابط بین الملل 
همچنین در این خصوص که سه کشور اروپایی 
چه هدفی را دنبال می کنند و آیا می توان گفت 
E۳ از احیای برجام گذر کرده است، بیان 
کرد: اقدامات سه کشور اروپایی را می توان 
در چهارچوب سیاست فشار بر تهران تفسیر 
کرد؛ غرب در تلاش است تا فضای بین الملل 
و منطقه ای را علیه ایران تحریک کنند. البته 
از میان سه کشور اروپایی، فرانسه از مذاکرات 
ابتدایی برجام نیز این مشکل را با ایران داشت 
و به همین دلیل هم دیدیم مذاکره کننده ارشد 
ایران با مذاکره کننده فرانسه به صورت دوجانبه 
گفت وگو کرد. بیگدلی تصریح کرد: اگر ایران 
بخواهد با مطرح کردن انتظاراتی همچون 
تضمین و پرداخت غرامت که در قاموس 
دیپلماسی نوین جایی ندارد به روند مذاکرات 
ادامه دهد، قطعا به نتیجه نخواهیم رسید اما 
به نظر می رسد ایران دیپلماسی نرم تری را 
برای دستیابی به توافق در پیش گرفته است. 
معتقدم این ضرب الاجل واقعی است چرا دیگر 
هیچ کشوری نباید اجازه داشته باشد تا زمان را 

در مسیر دستیابی به توافق تلف کند.

صدای بلند اعتراض بازنشستگان 
ادامه از صفحه اول / 

متاسفانه به صورت غیرقانونی در سال 
۱۴٠٠ متوقف ماند، ضمن اینکه لایحه دائمی 
سازی همسان سازی دولت نیز در مرداد ماه 
سال جاری اعلام وصول شد و با اقبال تعداد 
قابل توجهی از نمایندگان مجلس مواجه 
گردید ولی به رغم اولویت ، در فرآیند تصویب 
قرار نگرفت . تاسف بارتر اینکه این موضوع در 
لایحه بودجه ۱۴٠٠ تقدیمی از سوی دولت 
نیز مغفول مانده، تاسف مضاعف اینکه بر 
اساس زمزمه هایی که شنیده می شود در 
بودجه پیشنهادی دولت ، مالیات بر سپرده های 
بانکی مطرح شده است که به استرس و نگرانی 
بازنشستگان افزوده است، چرا که اغلب آنها 
با سپرده گذاری پاداش پایان خدمت ، بخش 
کوچکی از نیازهای اساسی خود را تامین 
تبعات  سیاستی  چنین  البته  و  می کنند 
ویرانگری در پی خواهد داشت. بازنشستگان 
بهترین سال های  که  و کشوری  لشکری 
عمر خود را وقف خدمت به کشور خود و 
مردمانش کرده اند و در این دوره سالمندی 
باید پاسخگوی انتظارات مضاعف خانواده خود 
باشند و برخورداری از یک زندگی متعارف ، حق 
مسلم آنهاست، از نمایندگان محترم مجلس 
و به ویژه اعضای کمیسیون تلفیق انتظار 
دارند که علاوه بر پیش بینی موضوع خطیر 
همسان سازی در قانون بودجه سال ۱۴٠۱ 
و همچنین ملزم کردن دولت به اجرای آن 
برای سال ۱۴٠٠، لایحه دائمی کردن همسان 
سازی را با قید فوریت آن به تصویب برسانند 
که این مصداق روشنی از عدالت محوری 

مجلس و نمایندگان محترم خواهد بود.
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  سرزمین مظلوم

آقای رئیس جمهور فعلی و بعدی و بعدتری! اگر بتوانی میهن را آباد 
کنی و دست تطاول را از آن کوتاه کنی، کاری کرده ای. خود میدانی 
که وعده هایت به مردم راه به جائی نمی برد و خود را هر چه بیشتر 
در مرداب وعده ها فروخواهی کرد. همه ما شعر ایرج میرزا در حکایت 
جوان عاشق پیشه و مادرش را شنیده ایم، آنجا که نهایتا قلب مادر در 
مصدومیت فرزند قاتل می گوید »آه پای پسرم خورد به سنگ.« چنین 
است حکایت مام میهن که در کشاکش خودخواهی ها و جاه پرستی ها 
فراموش می شود و مدعیان خدمت و سلامت و راستی و درستی 
مادر خود را از یاد می برند. اینکه سهل است همچنان در تخریب و 
تضعیف مام خود می کوشند.  اگر مام میهن زنده باشد مردم در آن 
می توانند زیست کنند، شادی بیافرینند و در غم هم شریک باشند اما 
اگر مام میهن آزاد و آباد نباشد مردم در عسرت و تنگدستی و نگون 
بختی زندگی می کنند و غم آنان آنقدر سنگین می شود که شادی 
جرات نزدیک شدن به مردم را نمی نماید، اما در منطق جاه طلبان و 
دنیامداران فقط اشیاء ارزش دارند و آن هم اشیائی که به آنها سود 
برساند و نه اشیائی که باید به حراست آن بکوشند و این در منطق شاه 
قاجار ناصرالدین متجلی بود که اجازه داد همه اشیاء عتیقه شوش به 
جز طلا و جواهر به خارج ارسال شود. از نظر جاه طلبان و سهم خواهان 
مردم هم یک شیئی هستند. اشیائی که امروز خاصیتی به نام رای 
دارند. چون رای دارند با ارزش اند و باید آنان را قانع به رای دادن کرد 
و رای شان را به نام خود مصادره کرد اما »ایران« امروز نمی تواند به 
صندوق »رای« بیاندازد بنابراین بی ارزش است و حال باید هرچه 
می گوئیم و هرچه می کنیم به نام مردم باشد و ایران فراموش شود. 
فریاد دوستداران کرسی ریاست جمهوری در طول هفته گذشته به 
آسمان بلند شد که »آهای مردم! ما به شما یارانه ده برابر می دهیم، 
سهام شرکت نفت می دهیم، میلیون ها مسکن می سازیم، غارتگران 
ایرانیان را رسوا می کنیم، زنان را بر سرمی نهیم، اقلیت ها و اهل تسنن 
را به اوج می آوریم، معیشت تان را بهتر می کنیم، سه ماهه شر ویروس 
را از سرتان کم می کنیم، بیمه سلامت تان را کامل می دهیم، آمریکا 
را به زانو در می آوریم تا خودشان تحریم را بردارند، به نوعروسان 
۵٠٠ میلیون تومان می دهیم، پهنای باند اینترنت را اضافه می کنیم، 
تولید را افزایش می دهیم، صادرات به کشورهای همسایه را ۱٠ برابر 
می کنیم قاچاق را ریشه کن می کنیم، ارز و طلا را در بازار نمی فروشیم، 
ارزش ریال را بالا می بریم، تورم را ریشه کن می کنیم، و ده ها و صدها 
وعده دیگر به مردم، چرا که مردم باید رای دهند و این رای را به نام 
»من« به صندوق اندازند. اما از اینان هیچ کدام نگفتند: آهای ایران ، 
من تو را دوست دارم، دشت هایت را پایدار خواهم کرد، به آب هایت 
دیگر دست تطاول دراز نمی کنم، نفت و گازت را بی جهت مصرف خود 
نمی کنم و پول آن را هدر نمی دهیم، از جنگل هایت حراست می کنم، 
زمین های زراعیت را شور نمی کنم، تالاب هایت را نمی خشکانم، 
چهره ات را با زباله و آلودگی های انسان ها مخدوش نمی سازم، به جای 
درخت هایت در زمین ها تیرآهن و سیمان نمی کارم، کاری می کنم 
که فرزندان فرهیخته ات از دامانت نروند، کاری می کنم که فرزندانت 
با هم مهربان و غمخوار باشند و تو را دوست داشته باشند. آری 
هیچکس نگفت، چراکه »ایران« رای ندارد و دستی که به صندوق رای 
بیندازد را فاقد است. آیا اینانکه دعوای مدارک بالاتر از دیگری دارند 
و هریک مدعی داشتن دکترا و فوق دکترا از هلند و دانشگاه تهران 
و دانشگاه های آمریکا و انگلیس و حوزه های علمیه دارند نمی دانند 
بدون ایران همه هیچ اند؟ آری »مردم« رای دارند و طبیعی است که 
پس از رای دادن کم و بیش فراموش شوند اما »ایران« رای ندارد و 
از پیش فراموش شده است. به علاوه این مام میهن مادریست که در 
دامان او نعمات فراوان است این نعمات را می توان مصرف کرد یا قول 
مصرف آن را داد تا رای به دست  آید. طبیعی است وقتی بخواهیم 
دهان »مردم« را شیرین کنیم فقط با نعمات در دامن این مام میهن 
می توانیم آن را عملی کنیم و چنین است که منافع مردم را با به خاک 
نشاندن مام میهن تامین می کنیم و البته این بار اول نیست که چنین 
است زیرا در حقیقت مسئولان نظام در حالی که باید برای مردم حق 
و مسئولیت را توامان مطرح می نمودند به اشتباه با حسن نیت و یا 
برای کسب آرا و وجیه المله شدن از مسئولیت مردم سخن نگفتند و 
وعده رفاه و عدالت و اقتصاد آرمانی و مدینه فاضله را به مردم داده اند 
و در طول ۴ سال گذشته به رغم همه تحریم ها و نداشتن تدبیر لازم 
برای مقابله با آن و شناساندن مسئولیت های همگان دائما بر طبل 
بهبود معیشت کوبانده اند و در جهت مقابل سیاست های داخلی و 
خارجی را بر اصل مقاومت پایه گذاری نموده اند در حالی که در داخل 
تبلیغ برای بهبود معیشت و گشادگی مشکلات ادامه داشته است. در 
این میان آنچه به دست فراموشی سپرده شده است همان مام میهن 
است. میهنی با سرزمین وسیع آکنده از مظاهر زیبا و پر مهر طبیعت با 
مردمانی که هویت این سرزمین را می سازند و اینک در معرض تندباد 

تخریب داخلی قرار گرفته است.

یـادداشــت

آرمان ملی - عاطفه میرزا: هنوز بحث ردصلاحیت های انتخابات ریاست جمهوری گرم است و کاندیداهایی که اجازه حضور پیدا نکردند خواهان علنی شدن دلایلش هستند. نامه 
ردصلاحیت علی لاریجاتی چندی پیش رسانه ای شد اما مسعود پزشکیان هنوز خواهان اعلام دلایل ردصلاحیتش است. برخی دیگر مانند حجت الاسلام رسول منتجب نیا از 
تصمیم شورای نگهبان درباره ردصلاحیت خودش ناراضی است و می گوید اگر خلافی داشته باید رسما اعلام شود تا مجازات شود. او نسبت به حذف بزرگانی از جمله آیت ا... هاشمی 

از عرصه اداره کشور هم هشدار می دهد. منتجب نیا درباره انتخابات 1400 و حضور مهدی کروبی در منزلش با »آرمان ملی« به گفت وگو پرداخت که در ادامه می خوانید. 
 اخیرا آقای کروبی به منزل شما آمده بود. دلیل خاصی 

داشت؟
در مدت حصر هیچ دیداری میان ما نبود و ملاقاتی نداشتیم 
البته چند مکالمه کوتاه تلفنی با آقای موسوی، خانم رهنورد و 
آقای کروبی داشتیم اما ملاقات حضوری برگزار نشد. متاسفانه 
فرصت دیدار با آقای کروبی به رغم اینکه دوستان چهل یا پنجاه 
ساله هستیم و بخش زیادی از عمرمان را با هم گذرانده ایم مقدور 
نمی شد. البته در سال های اخیر به من گفته شده بود که اگر 
مایل به ملاقات هستید، مقدمات را فراهم کنیم ولی من آمادگی 
نداشتم. تا اخیرا که همسر بنده کسالتی پیدا کرد، بستری شد 
و حاج آقا کروبی مطلع شد که چنین مشکلی پیش آمده است. 
ایشان در ابتدا تلفنی صحبت کردند و سپس زمانی را هماهنگ 
کردند که ایشان به اتفاق تعدادی از شخصیت ها و دوستان به 
عنوان عیادت از خانواده بنده و دیداری بعد از یازده سال به منزل 
ما تشریف آوردند. جلسه خوبی بود، نتایج خوبی گرفته شد و هیچ 

مشکلی ایجاد نشد. 
 مشکل همسر شما برطرف شد؟

همسر من چون سکته خفیفی کردند، تمامی آثار به سادگی 
بهبود پیدا نمی کند و شبانه روز مشغول معالجه و مداوا هستند 
تا ان شاءا... در آینده صحت و سلامت به ایشان و به همه بیماران 

اسلام برگردد. 
 طی ماه هـــای اخیر به ویژه بعد از ردصلاحیت های 
انتخابات 1400 موضوعاتی درباره حیطه اختیار شورای 
نگهبان مطرح شد. با توجــه به مسئولیت هایی که در 

گذشته داشتید، نظرتان چیست؟
معتقدم شورای نگهبان مسئول اجرای قانون است، نه 
قانون گذار. بر اساس قانون این شورا فاقد اختیار مطلق است. 
شورای نگهبان مسئول تطبیق شرایط قانونی بر نامزدها است. 
قانون چه قانون اساسی و چه قانون عادی است که شرایط را 
تعیین می کند. در این شرایط شورای نگهبان اختیار فراقانونی 
ندارد. به عبارت دیگر قانون به هیچ وجه اجازه نداده که کسی قبل 
از مردم انتخاب شود. انتخابات دو مرحله ای نیست و این مردم 
هستند که باید انتخاب کنند. چون نظام ما مردم سالاری است 
و بنابراین این برداشت که از سوی برخی عنوان می شود نه مورد 

تایید مسئولان ذیربط و نه مورد رضایت مردم است. 
 درست است. موضوعی که در انتخابات های مختلف 
سبب ردصلاحیــت برخی کاندیداها شد، مورد تایید 
آنها نبود مانند همین انتخابات اخیر که موضوع حضور 
و مسافرت اقوام آقای لاریجانی را به دلیل ردصلاحیت 

ذکر کردند. 
بارها ظرف این چند دهه گفته ام ولی گوش شنوایی پیدا نشده 
است که اصل اولی هم شرعا، قانونا و هم عرفا و هم در سطح 
بین الملل برائت از هرگونه جرم، جنایت و اتهام است، مگر خلاف 
آن ثابت شود. متاسفانه برخی این بدعت را گذاشته است و چند 
مرتبه در گذشته برخی گفته اند که ما اصل برائت را قبول نداریم و 
اصل مجرمیت و عدم صلاحیت است مگر اینکه برای ما صلاحیت 
کاندیداها احراز شود که حرف درستی نیست، چراکه نه جایگاه 

شرعی و نه جایگاه قانونی دارد. 
 از چه جایگاهی این ایرادات را مطرح می کنید؟

 من به عنوان طلبه ای هستم که هم با مسائل شرعی آشنایم. 
اگر نگویم از برخی اعضای نظارتی بلکه از اکثر آنها ملاتر و درس 
خوانده تر هستم و سوابق علمی من مشخص است. سوابق 
تدریسی من مشخص است و فردی دانشگاهی هستم که کاملا 
به قانون آشناست. از این جایگاه اعلام می کنم که بدعتی که 
گذاشته شده که می گوید اصل برائت نیست و باید برای ما احراز 
شود، صددرصد خلاف شرع، خلاف قانون اساسی و خلاف منشور 

بین الملل است و هیچگونه منطق و دلیلی آن را تایید نمی کند. 
 در بخشی از گلایه نامه آقای لاریجانی آمده است: 
»یک کلام بگویید بنا داشتیم شما را حذف کنیم.« آقای 
مصلحی هم درباره حذف آقای هاشمی چنین اظهاراتی 

داشت. نظر شما چیست؟
شاید برخی گروه های سیاسی می خواهند از میان صدها 
کاندیدا، یک نفر را تایید کنند و چند نفر را به عنوان پوشش 
و محافظ و حاشیه در اطراف او قرار دهند. برای خالی نبودن 
عریضه هم دو نفر کاندیدای تا حدی اصلاح طلب بی ضرر و کم 
شانس را برای رای آوری مطرح کنند که این اقدام کاملا با روح 
مردم سالاری مغایر و ظلم بزرگی به مردم و نخبگان کشور است. 
اعلام می کنم این رفتارها ظلم بزرگی است، در تاریخ خواهد ماند 
و آیندگان نسبت به تصمیم گیران قضاوت خوبی نخواهند داشت. 
 نظرتان دربـــاره ردصلاحیت امثال آقایان هاشمی 

و لاریجانی چیست؟
رد صلاحیت و یا عدم احراز صلاحیت نسبت به افراد صالح 
موضوع مهم و تاسف آوری است. ردصلاحیت افرادی که 
مسئولیت های مهمی داشتند یعنی در گذشته رئیس جمهور، 
رئیس مجلس، نماینده و وزیر بودند قابل توجیه نیست. 
ردصلاحیت این افراد موجب بی اعتمادی و بدبینی مردم می شود 
و مردم تصور می کنند کشور طی چهل وسه سال توسط افرادی 
اداره شده که صلاحیت لازم را نداشته اند. به عنوان نمونه مرحوم 
آیت ا... هاشمی رفسنجانی که نفر دوم نظام بود، رد صلاحیت 
می کنند. ایشان سه دوره رئیس مجلس بودند و مسئولیت های 
متعددی داشتند یا بسیاری از نمایندگان مجلس و وزرا رد 
صلاحیت می شوند و به اصطلاح صلاحیت آنها احراز نمی شود. 
نتیجه چه می شود؟! نتیجه این خواهد بود؟ باید پذیرفت و حق 
داد که مردم و دولت های جهان قضاوت خوبی نداشته باشند. 
من اعلام خطر می کنم، به مسئولان، به بزرگان کشور و مراجع 
عظیم الشأن و به مردم اعلام می کنم که ادامه این روند برای ملت 

و کشور خطر بزرگی است. 
 منظورتان را واضح بگویید. 

آنچه می گویم را مربوط به انتخابات ریاست جمهوری اخیر 
نکنید بلکه خطری است که به طور کلی باید نسبت به آن هشدار 
داد. یکی از مخاطرات این است که شخصیت های با سابقه و 
خدمتگذار را یکی پس از دیگری از گردونه خارج می کنند و به 
تعبیر امام)ره( میدان به دست تازه از راه رسیده ها و افراد متملق 
و چاپلوس می افتد که خطر بسیار بزرگی است. همان خطری که 
امام)ره( می فرمودند که نگذارید نظام و انقلاب به دست نااهلان 
بیفتد. احساس می کنم نتیجه ادامه این روند این است که افرادی 
را بر سرکار بیاورد که نه سابقه ای در انقلاب داشتند، نه در نظام 
سوابقی دارند و دری به تخته خورده و ورود پیدا کرده اند. آنها به 
جان شخصیت ها و چهره های شاخص می افتند و یکی را پس از 

دیگری زمینه حدف آنها را فراهم می کنند. 
 شما در انتخابات 1400 کاندیدا شدید. ماجرا چه بود؟

صلاحیت من بدون دلیل و بدون اینکه به من چیزی گفته 
شود، تایید نشد و من را با سوابق 6٠ و 7٠ ساله ای که در نظام 
و انقلاب دارم، نشناختند! رسما اعلام می کنم که من خودم را 
مظلوم می دانم و احساس می کنم بدون دلیل رد صلاحیت شدم. 
اعلام می کنم رسما دلیل عدم تایید صلاحیتم را اعلام کنند و 
در رسانه ها اعلام شود. اگر جرمی مرتکب شده ام حتما به دادگاه 
ارجاع بدهند تا دادگاه رسیدگی کند و به من هم حق بدهند که 
من بتوانم از شورای نگهبان شکایت کنم چون این حق قانونی 
کاندیداست که اگر اتهامی به او زدند و حکمی صادر کردند، حتما 
بتواند اعلام شکایت کند. تقاضا می کنم شورای نگهبان رسما 
بگوید که چه جرمی مرتکب شده ام، چنین اتهامی متوجه من 

است و اگر اتهام بزرگ بود، من را به دادگاه بفرستند. 
 انتخابات های بعدی کاندیدا می شوید. 

با توجه به برخوردهایی که با من شد، تصمیم دارم تا زنده 
هستم دیگر در هیچ مسئولیتی حضور نداشته باشم. با اینکه 
توان بالایی دارم ولی وقتی این برخوردها را مشاهده می کنم که 
میدان را واقعا تنگ کرده اند، دلیلی برای حضور نیست. به عنوان 
یکی از این سی نفر اعلام می کنم که اگر قوه قضائیه آماده است 
و مطابق آنچه می گوید که با تخلفات هر مقام و شخصیتی در هر 
رتبه ای برخورد می کنم، به شکایات ردصلاحیت ها بپردازد. یکی 
از شاکیان شورای نگهبان هستم. من و قطعا اکثریت کسانی که 
رد صلاحیت شده اند آمادگی شکایت از شورای نگهبان را دارند. 
قوه قضائیه باید قانونا این موضوع را حل و فصل کند. مساله ریش 
سفیدی این افراد نباید در این مرحله دخالتی داشته باشد، بلکه 
قانون باید حکمرانی کند. باید طبق قانون بررسی شود اگر ما 
مجرم بودیم، مجازات شویم نه اینکه رد صلاحیت کنند و پاسخگو 
نباشند. اگر این نامزدها جرمی مرتکب شده اند، آنها را مجازات 
کنید نه اینکه بی دلیل آبرویشان را ببرید. این پیشنهادم است و 
از دیگر نامزد ها نیز درخواست دارم که اگر موافق هستند همراه 

شوند و دستگاه قضا در برابر این آزمون قرار بگیرد. 
 الان مدعی هستید که به واسطه ردصلاحیت آبروی 
شما مخدوش شده یا معترض هستید که چرا ردصلاحیت 

شدید؟
مگر از نظر شرع اسلام آبروی هر مسلمانی بالاتر از حرمت کعبه 
معظمه و خانه خدا نیست؟! چرا افراد را بدون دلیل و بی توجه 
به قانون و به خاطر سلیقه شخصی نمی توانند در رقابت های 
انتخاباتی حضور داشته باشند. چه کسی چنین اجازه ای داده 
است؟ امام)ره( که مخالف این حرکت ها بود. امام بارها و بارها از 
حذف افراد انتقاد کردند و حتما مقام معظم رهبری هم با این ظلم 
مخالفند و پس از اعلام ردصلاحیت ها عنوان کردند. این مساله 
قطعا برخلاف اسلام و قانون است. من بدون دفاع از شخصی این 
حرف را می زنم. با بسیاری از نامزدهای ردصلاحیت شده اختلاف 
نظر و اختلاف سلیقه دارم ولی این دلیل نمی شود که از حق یک 
مسلمان و حق یک شهروند دفاع نکنم. باید از حیثیت این افراد 

دفاع کرد. 
 از این بحث عبـــور کنیم. اکنون بسیاری در انتظار 
نتیجه مذاکراتی هستنــد که دولت آقای رئیسی و تیم 
مذاکره جدید در آن سهیم هستند. چه میزان به موفقیت 

این تیم امیدوار هستید؟
نباید از زحمات دولت قبل در موضوع برجام غافل بود. در آن 
مقطع کارشکنی های زیادی از سوی مخالفان در داخل و خارج 
انجام می شد تا موفقیتی کسب نشود. اگر در ذهن داشته باشید 
آنها بودند که برجام خیانت به مردم و کشور نامیدند و حتی در 
مجلس آتش زدند. نظر همان افراد امروز متضاد با گذشه شده و از 
حامیان برجام هستند به نحوی که تنها راه حل مشکلات را برجام 
می دانند. به قول آقای روحانی این مسأله نقطه امیدی است که 
آقایان کوتاه آمده اند و به دنبال گفت وگو رفته اند. آن طور که از 
اخبار مذاکرات شنیده می شود آنچه از سوی مذاکره کنندگان 
ایرانی مطرح می شود قابل پذیرش طرف دیگر نیست و شعارهای 
آنها تا به امروز موفقیتی را نصیب کشور نکرده است. باید سوال 
کرد چه موضوعاتی را مطرح کردند که مورد پذیرش طرف دیگر 
نیست و سبب شده هنوز پیشرفتی حاصل نشود. زمانی که به 
مذاکره برگشتیم باید ازموضعی وارد بحث شد که بلافاصله رد 
نشود و بهتر است موضوعاتی در دستور کار قرار گیرد که منطقی 
و قابل پذیرش باشد البته تاکید دارم نباید در برابر فشار طرف 
مقابل هم سکوت کرد. امیدوارم بررسی پیش نویس جدید 

عاقلانه باشد تا به تصمیم نهایی برسند.

    رسول منتجب نیا در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

 رد صلاحيت ها 
به حذف افراد شاخص 

انجاميد
شوراي نگهبان ناظر است نه قانون گذار

دلایل ردصلاحیتم را اعلام کنید

یک حقوقدان در ارتباط با بازگشت محصولات کشاورزی 
ایران از چند کشور اظهار داشت: عودت محصولات کشاورزی 
تولید داخل متاسفانه یک اثر وضعی بر درآمد ارزی و مسائل 
مالی تولیدکنندگان و صادرکنندگان داخلی و یک اثر انتقالی بر 
نگاه بسیاری از کشورهای دریافت کننده این محصولات از جمله 
کشورهای عربی دارد. سوء مدیریت، عدم شایسته سالاری و 
جناح گرایی در انتصابات و گماردن برخی اشخاص که توان نظارت 
و قدرت مدیریت بر نهادهای تحت سیطره اداری خود را ندارند 
نشان داد که ادامه چنین وضعی موجب خدشه به اعتبار مردم، 
کشور و تضییع حقوق عامه می شود. علی نجفی توانا با بیان اینکه با 
واکاوی علل تولید چنین محصولاتی با چند عامل روبه رو می شویم، 
گفت: یکی از این عوامل، تحریم است که موجب شده است نتوان 
از طریق سیستم بانکی متعارف پرداخت محصولات کشاورزی، 
سموم و دفع آفات را از کشورهای تولیدکننده وارد کرد و درنتیجه 

تولیدکنندگان مجبورند سموم غیرقابل مصرف که در انطباق با 
استانداردهای جهانی نیست را مصرف کنند. دومین عامل، فقدان 
نظارت است که خود دلایل متعددی دارد و تاکنون وزارتخانه های 
مربوطه مثل کشاورزی و صمت نظارت درستی نداشتند. یکی 
دیگر از عوامل عدم برخورد با تولیدکنندگانی است که محصولات 
غیراستاندارد تولید می کنند و امروز، افول اخلاق باعث شده که 
تعدادی از تولیدکنندگان کیفیت تولید را پایین بیاورند تا با حفظ 
قیمت های دستوری، حداکثر سود را به دست آورند و تاکنون 
نهادهای نظارتی در این خصوص واکنشی نشان نداده اند.  وی ادامه 
داد: اگر نظارت به درستی انجام در صورت ادامه و اثبات تخلف باید 
شکایت به قوه قضائیه یا نهادهای شبه قضائی انجام می شد تا این 
نهادها مداخله و با برخورد با چنین تولیدکنندگانی از ادامه وضع 
جلوگیری می کردند. بنابراین قوه قضائیه هرچند تحت حقوق عامه 
می تواند دخالت کند اما در بحث صادرات این محصولات کشاورزی 

به خارج از کشور نمی تواند دخالت کند مگر این که نهادهای نظارتی 
اعلام تخلف جزایی کنند. این وکیل دادگستری با بیان اینکه 
تخلف چند حالت دارد گفت: یک تخلف اداری است و مربوط به 
وزارتخانه های کشاورزی و صمت و سازمان حمایت از تولیدکننده 
و مصرف کننده می شود یک نوع هم تخلف صنفی است که مربوط 
به فروش و عرضه کالا است که تعزیرات و نهادهای شبه قضائی 
باید ورود کنند و بحث دیگر تخلفی است که اگر محصول مسموم 
به خورد مردم بدهند و باعث بیماری مردم شود از باب »جنایت 
شبه عمد« قابل تعقیب است اما ما تاکنون چنین برخوردهایی 
در کشور کمتر دیده ایم. وی تصریح کرد: قوه قضائیه می تواند با 
توجه به این که شعارهای دفاع از حقوق عامه می دهد مسئولان 
نظارت کننده را تحت عنوان عدم انجام وظایف به محکمه بکشاند 
و پس از احراز تخلف آنها را مجازات کند هم چنین دادستان تهران 
یا دادستان کل کشور نیز با جلب نظر کارشناسان در صورتی که 
تولیدکنندگان از سموم بیش از اندازه استفاده کرده باشند که 
برای مردم مضر باشد می تواند آن ها را مورد تعقیب قرار دهد. اما 
اساس پیگیری این وضع برعهده نهادهای نظارتی است و باید آن ها 

مداخله می کردند تا کار به این جا نمی کشید.

 علی نجفی توانا: 

محصولات کشاورزی مسموم از باب »جنایت شبه عمد« قابل تعقیب است

سیدمصطفی هاشمی طبا
فعال سیاسی


